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Protokół nr 5/19
Komisji Spraw Społecznych

Rady Miasta Kędzierzyn-Koźle
w dniu 18 marca 2019 r.

Ad 1.
Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad.

Otwarcia posiedzenia (o godz. 16.00), stwierdzenia prawomocności obrad i powitania członków
komisji, zastępcę Prezydenta Miasta ds. oświatowych o społeczno-gospodarczych kierowników i
zastępców wydziałów oraz zaproszonych gości dokonała przewodnicząca komisji Spraw Społecznych
Ewa Odulińska. Obrady rozpoczęto 18 marca 2019 o godz. 16:00, a zakończono o godz. 18:22 tego
samego dnia. Na statutową liczbę 8 radnych w chwili rozpoczęcia obrad obecnych było 8 członków
komisji (obecność członków komisji wg listy obecności, stanowiącej załącznik do nin. protokołu).
Posiedzenie komisji odbyło się w sali obrad Urzędu Miasta pokój 229.

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli:

1. Wojciech Jagiełło - II Zastępca Prezydenta Miasta ds. oświatowych o społeczno-gospodarczych;
2. Iwona Szweda - kierownik Wydziału Polityki Mieszkaniowej Spraw Socjalnych i Zdrowia;
3. Maja Dobber-Mrożek - zastępca kierownik Wydziału Polityki Mieszkaniowej Spraw

Socjalnych i Zdrowia;
4. Danuta Ceglarek - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu;
5. Agata Morkis - zastępca Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie

Koźlu;
6. Sylwester Kocot - przewodniczący Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych

w Kędzierzynie-Koźlu

Ad 2.
Przyjęcie porządku obrad.

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej oraz

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2016-2020 dla Gminy Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.
4. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2020 dla Gminy

Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.
5. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzyn-Koźle

za 2018 r.
6. Sprawozdanie z realizacji Programu Ochrony Zdrowia za 2018 r.
7. Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w

Kędzierzynie-Koźlu za 2018 r.
8. Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów

Alkoholowych i Narkotykowych w 2018 r.
9. Sprawy bieżące.
10. Zakończenie obrad.

Przewodnicząca komisji Spraw Społecznych Ewa Odulińska zaproponowała rozszerzenie porządku
obrad o przyjęcie protokołu nr 4/19.
Głosowano w sprawie:
Przyjęcie porządku obrad poszerzonego o przyjęcie protokółu nr 4/19.

Wyniki głosowania
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ZA: 6, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (6)
Hanna Białas, Grażyna Filipowicz , Elżbieta Kozakiewicz, Małgorzata Lipczyńska, Ewa Odulińska,
Sławomir Wołkowiecki
NIEOBECNI (2)
Halina Mińczuk, Marek Piasecki

porządek obrad po zmianach przedstawia się następująco:
3. przyjęcie Protokołu nr 4/19 z dnia 18 lutego 2019 r.
4. Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej oraz

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2016-2020 dla Gminy
Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.

5. Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2020 dla Gminy
Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.

6. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej
w Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.

7. Sprawozdanie z realizacji Programu Ochrony Zdrowia za 2018 r.
8. Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w

Kędzierzynie-Koźlu za 2018 r.
9. Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów

Alkoholowych i Narkotykowych w 2018 r.
10. Sprawy bieżące.
11. Zakończenie obrad.

Ad 3.
Przyjęcie protokołu nr 4/19 z dnia 18 lutego 2019 r.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że projekt protokołu został przesłany radnym
na pocztę elektroniczną oraz znajduje się na sali obrad. Nikt nie zgłaszał uwag. Zapytała, czy w tej
chwili ktoś wnosi uwagi do ww. protokołu, wobec braku uwag proponuje, aby komisja przyjęła
protokół nr 4 z dnia 18 lutego 2019 r. Wobec braku innych uwag, poinformowała, że komisja
przyjmuje protokół nr 4/2019 przez głosowanie.

Wyniki głosowania
ZA: 6, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:
ZA (6)
Hanna Białas, Grażyna Filipowicz , Elżbieta Kozakiewicz, Małgorzata Lipczyńska, Ewa Odulińska,
Sławomir Wołkowiecki
NIEOBECNI (2)
Halina Mińczuk, Marek Piasecki

Ad 4.
Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej oraz Ochrony
Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2016-2020 dla Gminy Kędzierzyn-Koźle za 2018 r. (sprawozdanie
stanowi załącznik do nin. protokołu)

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska otworzyła dyskusję w sprawie.
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Danuta Ceglarek - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu udzieliła
szczegółowych wyjaśnień do materiału przedstawionego w formie pisemnej. Poinformowała, że nie
znacznie spadła ilość rodzin objęta procedurą ,,Niebieskiej Karty”. Czyli nie znacznie, ale stale
zmniejsza się przemoc w rodzinie. Spada ilość grup roboczych oraz ilość osób umieszczonych w
mieszkaniu w Powiatowym Domu Pomocy Społecznych. W wyniku skoordynowanych  działań wielu
grup (ok. 400 osób) zwiększyła się dostępność do informacji, poradnictwa, dostępu do
specjalistycznych przychodni dot. przemocy w rodzinie, która się przedkłada, że rodzina funkcjonuje
inaczej.

Sławomir Wołkowiecki zapytał jaki jest przedział wiekowy przemocy w rodzinie. Czy panie są
sprawcami przemocy. Czy poprawa wynika z większej i lepszej sytuacji finansowej w rodzinie.
Zapytał w których rejonach miasta przemoc jest największa.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że panie są też sprawcami przemocy, ale
rzadko, przeważnie mężczyźni są sprawcami przemocy. Wyjaśniła, że przemoc dotyka każdego
przedziału wiekowego np. rodzice stosują przemoc wobec dzieci, dzieci stosują przemoc wobec
starszych schorowanych rodziców. Są różne rodzaje przemocy, psychiczna, ekonomiczna, seksualna
co pokazuje, że przemoc jest w ,,głowie”, sprawcy są osobami wykształconymi lub z marginesu
społeczna, niezależnie od statusu finansowego. Tylko 25 % osób przemocerów to osoby korzystające z
pomocy MOPS, a 75% to przemocerów osoby dobrze funkcjonujące, mające pracę i dobrze
funkcjonujące i nic nie wskazywało by na stosowanie przez nich przemocy.

Małgorzata Lipczyńska po przeanalizowaniu materiału, doczytała, że zespół odbył 198 wizyt
środowiskowych w czasie których założono 92 ,,Niebieskich kart”. Zapytała na jakiej podstawie
odbywają się wizyty pracowników socjalnych w domu, czy na zgłoszenie, czy na podstawie danych z
Policji.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że wizyty pracowników
środowiskowych odbywają się na zgłoszenie lub po założeniu zawiadomienia przez policję
,,Niebieskiej Karty”. Grupa robocza w tym pracownicy socjalni mają obowiązek w wyniku
prowadzenia procedury, by pracownik socjalny odbył wizytę lub wywiad środowiskowy.

Ewa Odulińska zapytała o przeprowadzone badanie ankietowe, na temat przemocy. Czego dotyczyły
mało liczne spotkania. Poprosiła o szczególną uwagę dot. przemocy twz. ,,cyber przestrzeni i cyber
uczeń ” do kogo badania były skierowane, ile uczniów było objętych programem.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że przeprowadzona ankieta na terenie
szkół miała charakter edukacyjno-informacyjny. W poprzednich latach (3-4 lata temu)
przeprowadzono ankietyzację i diagnoza dla gminy Kędzierzyn-Koźle została wykonana. Uważa, że
jest wysoka świadomość społeczna, ludzie nie boją się przyjść do ośrodka i poinformować, że są
ofiarami przemocy. Wymienione w sprawozdaniu mało liczne spotkania, dotyczyły grupy wsparcia
ofiar przemocy. Badania dot. ,,cyber uczeń” były realizowane przez Wydział Oświaty były skierowane
dla uczniów szkół, badanie dotyczyło radzenia sobie z niedobrymi emocjami od najmłodszych lat.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że komisja zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

Ad 5.
Sprawozdanie z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2016-2018 dla Gminy Kędzierzyn-
Koźle za 2018 r. (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu)

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska otworzyła dyskusję w sprawie.
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Halina Mińczuk zapytała, na czym polegała praca pracowników z 959 grup roboczych mających na
celu monitorowanie, osób doznających przemocy. Jaki plan zostaje opracowany dla osób doznających
przemocy.

Danuta Ceglarek - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie -
poinformowała, że co dziennie odbywają się co najmniej  trzy spotkania grup roboczych, odbywają się
w MOPS, w grupie uczestniczą pracownik socjalny, Policjant, pedagog szkolny, czasami pracownik
służby zdrowia , czasami kurator oraz osoba doświadczająca przemocy. W innym terminie jest
wzywana jest osoba sprawca przemocy. Po zdiagnozowaniu przemocy, wprowadza się plan pomocy
rodzinie, przez różne formy wsparcia, np. przez pomoc finansową, pomoc medyczną, proponuje się
odrębne mieszkanie, aby sprawca przemocy miał świadomość, że kobieta ma odwagę i znalazła
pomoc.

Halina Mińczuk zapytała o osoby uzależnione od alkoholu, po terapii, ile osób skutecznie wyszło na
stałe z nałogu i uzależnienia.

Danuta Ceglarek - Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu
wyjaśniła, że terapia osób uzależnionych od alkoholu jest trudna, dokładnie tak samo, jak terapia dla
osób uzależnionych od narkotyków. Bardzo trudno jest wyjść z nałogu. Alkoholikiem biernym
pozostaje się do końca życia.

Kolejno Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu udzieliła
szczegółowych wyjaśnień do materiału przedstawionego w formie pisemnej. Nastąpiła jedna
radykalna zmiana, z budżetu państwa z programów rządowych dedykowanych rodzinom, w roku 2018
r. do portfeli rodzin naszego miasta trafiło 39 480 mln. złotych. Jest to znaczne ograniczanie ubóstwa i
stanowcza poprawa w zakresie niezależności finansowej rodzin. Ta sytuacja spowodowała, że rodziny
pomimo, że mają uprawnienia (ich dochód pozostaje niski poniżej kryterium dochodowego) nie
aplikują o świadczenia dot. dożywiana oraz stypendium szkolnym, co jest niepokojące a nie aplikują o
to świadczenie. To pokazuje pasywność rodzin.

Hanna Białas uważa, że rodziny które korzystały z pomocy a w tej chwili nie aplikują o środki jednak
w przyszłości wrócą do MOPS po pomoc, ponieważ wszystkie artykuły spożywcze i papierowe
drastycznie zdrożały. Uważa, że pieniądze z programu 500+ są przejadane przez rodziny.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że remedium na to może być
rozszerzenie dostępu do świadczenia 500+ już na pierwsze dziecko. Oraz podjęcie pracy przez
rodzica, gdyż na rynku pracy jest dużo ofert lecz należy przełamać pasywność rodzin.

Hanna Białas uważa, że rodzice nie podejmą pracy, jeżeli zarobią najniższą krajową.

Ewa Odulińska zapytała czy wszystkie rodziny wymagające asysty rodziny, są nią zaopiekowane.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że jest 3 asystentów rodzin, na ten
moment, nie ma potrzeby zatrudnienia dodatkowych asystentów, każdy może pracować z 15
rodzinami. Obecnie w rodzinach występują wielo problemy, czasami asystent opiekuje się rodziną
przez długi okres np. ponad rok, dotyczy to rodzin z niepełnosprawnością psychiczna, intelektualną,
oraz mix uzależnieniem razem od alkoholu od narkotyków i od hazardu. Pracownicy są bardzo
obciążeni psychicznie. Efekty pracy asystentów rodzin są trudno wymierne.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że komisja zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.
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Ad 6.
Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzyn-Koźle za 2018 r.
(sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu)

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska otworzyła dyskusję w sprawie.

Agata Morkis - Zastępca Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu
udzieliła wyjaśnień do obszernego materiału przedstawionego w formie pisemnej. Poinformowała, że
MOPS realizował zadania statutowe oraz zlecone przez rząd. Budżet MOPS był na poziomie 60 mln zł
z czego środki z budżetu gminy były na poziomie to 21 mln zł. W ramach realizacji projektów
zwiększyło się zatrudnienie w MOPS, obecnie osiągnięto wskaźnik zgodnie z Ustawą o Pomocy
Społecznej, dzięki realizacji projektu ,,Nowy Model. Zmieniono Regulamin Organizacyjny w MOPS,
szczególnie dział Pomocy Środowiskowej, powstał min. zespół do Pracy Socjalnej nastąpił podział
pracowników oraz punkt pierwszego kontaktu. Zauważono tendencję spadkową co do ilości
wypłacanych świadczeń pomocy stałych , celowych, ilość dzieci korzystających z dofinansowania i
stypendium. MOSP prowadzi działania na rzecz bezrobotnych, oraz tzw. program Aktywizacja III
profil. Zwiększyła się ilość dla osób bezdomnych z 96 na 106 osób, którzy korzystają z systemu
pomocy społecznej świadczeń bądź schronienia. Zwiększyła się ilość świadczeń na rzecz dzieci
pozostających w pieczy zastępczej. Zwiększyła się kwota świadczeń na rzecz pomocy osób w Domach
Pomocy Społecznej mimo, że liczba osób spadła, zmniejszyła się również partycypacja rodzin na
rzecz osób przebywających w Domach Pomocy Społecznej. Cały ciężar kosztów musi wziąć na siebie
gmina, to ok. 24 % wydatków na cała pomoc społecznej. Ośrodek pozyskał dodatkowe pomieszczenia
na II piętrze, poprawił się standard pracy oraz warunki dla klientów. W zeszłym roku po raz pierwszy
wypłacono środki  z programu ,,Dobry Start’” w kwocie 300 zł dla każdego ucznia. W MOPS działa 5
domów dziennego pobytu, cieszą się dużym zainteresowanie, jest potrzebna pomoc dla seniorów
zależnych. Rozszerzono usługi opiekuńcze dla osób niesamodzielnych popołudniami i w weekendy.
Usługi opiekuńcze w przyszłości będzie należało rozszerzyć.

Grażyna Filipowicz w związku z przedstawionym materiałem, w temacie Domów Dziennego Pobytu,
gdzie obecna liczba miejsc to 485 a korzystających jest 655 osób, czyli o 170 osób wzrosła ilości osób.
W związku ze zwiększającymi się potrzebami, proponuje, utworzyć kolejny dom, by pomoc była
wystarczająca dla wszystkich zainteresowanych seniorów. Zapytała czy jest możliwość świadczenia
usług w Domach Dziennego Pobytu co dziennie do godz.18.00. Obecnie tylko w jednym dniu w ciągu
tygodniu opieka świadczona jest dłużej.

Agata Morkis - Zastępca Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kędzierzynie-Koźlu
wyjaśniła, że placówki czynne są od poniedziałku do piątku, godziny otwarcia wynikają z potrzeb
seniorów, w tym jeden dzień w tygodniu jest w godzinach popołudniowych do godz.18.00. Seniorzy
korzystają z zaplanowanych zajęć w godzinach dopołudniowych, później spożywają obiad, kolejno
korzystają z zaproponowanych zająć. Zaproponowane godziny to wystarczający czas. W tym jednym
dniu w którym jest wydłużony czas pracy do godz.18:00, seniorzy organizują swoje urodziny, planują
zabawy. Wyjaśniła, że ilości miejsc wynikają tylko z możliwości kuchni. Są w stanie przyjmować taką
ilość seniorów ile kuchnia może wydać posiłków. Tym warunkuje się ilość miejsc. Rozwiązaniem
problemu może być np. rozbudowy sieci niedrogich posiłków przygotowywanych przez spółdzielnie
socjalne.

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej wyjaśniła, że należy szukać nowych form
zaopiekowania się seniorami zależnymi dla których MOPS nie ma narzędzi. Obserwuje się coraz
większą zachorowalność na zespoły otępienie, rodziny chcąc w domu zapewnić opiekę nad seniorem,
lecz MOPS nie ma usług tzw. wsparcia, krótka chwila, usług wytchnieniowych. Możliwości
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opiekuńcze rodzin się ograniczają, przez pracę lub wyjazdy. W Kędzierzynie-Koźlu brakuje Domu
Pomocy Społecznych dla seniorów zależnych lub z chorobami otępiennymi.

Ewa Odulińska wyjaśnia, że dla seniorów aktywnych jest dużo możliwości lecz brakuje form pomocy
dla seniorów chorych i zależnych.

Hanna Białas podziękowała za pracę ciężką pracę  pracowników MOPS.

Wojciech Jagiełło wyjaśnił, że od wielu lat działalność ośrodka jest prowadzona na tworzenie nowych
inicjatyw. MOPS Kędzierzyn-Koźle jest wiodącym ośrodkiem, opiekują się wieloma strefami,
szukając perspektywicznych rozwiązań. Zostały stworzone lepsze warunki pracy oraz wzrosły
wynagrodzenia pracowników. Jest dumny z działań proponowanych przez MOPS.

Ewa Odulińska podsumowała dyskusję, że MOPS wspaniale wykorzystuje programy zewnętrzne oraz
poinformowała, że komisja zapoznała się i przyjęła ww. sprawozdanie.

Ad 7.
Sprawozdanie z realizacji Programu Ochrony Zdrowia za 2018 r. (sprawozdanie stanowi załącznik do
nin. protokołu)

Wojciech Jagiełło - Zastępca Prezydenta Miasta ds. oświatowych o społeczno-gospodarczych
wyjaśnił, że gmina Kędzierzyn-Koźle wydaje bardzo duże środki finansowe na badania profilaktyczne
dla mieszkańców. Dodał, że zainteresowanie programami zdrowotnymi oraz badaniami
profilaktycznymi jest bardzo duże.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że gmina w zakresie Programu Ochrony Zdrowia dot. realizuje 13
programów zdrowotnych na badania dot. profilaktyki i wykrywania choroby, rehabilitacji oraz
aktywizacji osób starszych w kwocie 680 tys. zł. Nie udało się pozyskać oferenta badań dot. czerniaka.
Zostanie rozpisany nowy konkurs na realizacje tego programu, gmina liczy na jego realizację.
Wyjaśniła, że na część programów udało się pozyskać refundację z NFZ. W 2019 r. nastąpiła zmiana
prawa i dofinansowanie uzyskają tylko dwa programy, realizujące program dot. profilaktyki zdrowia,
Przez reklamę w mediach informują, że warto się badać. Finansowo wspierają warsztaty Terapii
Zajęciowej oraz domową opiekę paliatywna.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska otworzyła dyskusję w sprawie, dodała, że tańsze jest
wykonywanie badań niż leczenie chorób.

Małgorzata Lipczyńska wyjaśniła, że jest osobą obsługującą te programy, wzrost zainteresowania i
osób korzystających z badań profilaktycznych wynika ze wzrostu świadomości mieszkańców oraz
dobrej reklamy w mediach. Jest bardzo duże zainteresowanie badaniami profilaktycznymi.
Podziękowała za pracę pracownikom Wydziału PMS

Grażyna Filipowicz zaproponowała, aby zastanowić się nad wczesną diagnostyką choroby
Alzhaimera, przez badanie tomografii komputerowej, uważa, że najważniejsze jest wczesne wykrycie
tej choroby. Proponuje wykonać badania dla osób powyżej 65 lat.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że wszystkie kierowane propozycje i programy proponowane dla
mieszkańców przeszły gruntowne konsultacje z konsultantami krajowymi. Jeżeli jest zasadność
realizacji jakiegoś programu, to  wydział stara się opracować bardzo obszerny dokument do programu.
Program kolejno jest przesyłany do oceny przez Agencję Oceny Technologii Medycznej i Taryfikacji
we Warszawie. Po pozytywnej opinii agencji (dopiero wtedy) jest możliwa realizacja programu.
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Poinformowała, że zgodnie ze sugestią radnej Grażyny Filipowicz postara się przyjrzeć możliwości
realizacji takiego programu lub podobnego programu zdrowotnego.

Ewa Odulińska wyjaśniła, że propozycje przed realizacja należy poddać ocenie agencji.
W poprzedniej kadencji radni proponowali program dot. wad postawy, lecz nie został wprowadzony,
agencja nie wyraziła zgody.

Wojciech Jagiełło wyjaśnił, że celem realizowanego programu jest badanie lub przebadanie w takim
zakresie by jak najwięcej mieszkańców mogło z tego badania skorzystać. Badanie ma mieć duży
aspekt wykrywalności. Obawia się że badanie komputerowe dot. wykrycia Alzhaimera może być
bardzo kosztowne i nie będzie można przebadać dużej grupy osób. Ocenie powinien polegać również
koszt badania.

Ewa Czubek zapytała dlaczego w przypadku rozliczenia szczepień HPV jest inna metrologia niż w
przypadku innych badań.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że bazują na sprawozdaniach pozyskanych od realizatorów
programu. Większość programów była realizowana przez SP ZOZ, w dokumencie zostały podane
dane z badań uzyskane od realizatorów. SP ZOZ  podaje dane osób które uzyskały prawidłowy wynik
oraz nieprawidłowy wynik. Jeżeli chodzi o szczepienia HPV została podana ilość dziewczyn
uprawnionych do szczepienia które zgłosiły się w wyznaczonym terminie na szczepienie, trudno
mówić o prawidłowości.

Ewa Czubek sprecyzowała pytanie, wyjaśniła, że podano zaburzony wynik w procentach. Podano
informację, że 195 dziewczyn mogło zostać zaszczepionych, kwota zaplanowana to 159.705,00
natomiast podano wykonanie 99,35%. Wynik jest nieprawidłowy. Skoro można było zaszczepić 195
dziewczyn a zaszczepiono 154 dziewczyny, nie rozumie idea podawania zaburzonego  procentu.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że wskazano w sprawozdaniu, że kwota uległa aneksowaniu
i zmniejszeniu ze względu na niższą liczę zgłoszeń na pierwszą dawkę szczepień. Ponieważ zakończył
się program dot. osteoporozy, już w połowie roku, zaproponowano przeznaczyć nie wykorzystane
środki z badania HPV na badanie dot. osteoporozy, przez ponowy konkurs. Chcieli wykorzystać te
pieniądze. Do szczepień HPV nie zgłosiła się wystarczająca liczba dziewczyn.

Ewa Czubek wyjaśniła, że popiera wprowadzone rozwiązanie, lecz jest zaburzona informacja, jest
istotne jaki odsetek osób korzysta z zaproponowanych przez gminę badań. Z innych badań korzysta
duży odsetek osób, ok. 90% osób. W przypadku tego szczepienia i badania dot. HPV skorzystało 78%
w wykazane w sprawozdaniu jest 99,35%, wskazała zaburzenie tej informacji.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że w tabeli wykazano kwoty umowy: zaplanowane, po zmianie oraz
wykonanie w stosunku do liczby oferentów (dziewczyn).

Ewa Czubek wyjaśniła, że prawidłowa informacja powinna zostać podana, że wykonanie badania było
na poziomie 78%. A nie 99%.

Ewa Odulińska wyjaśniła, że wcześniej do programu przystąpiło 154 dziewczyny i tyle mogło zostać
zaszczepionych. A nie wg. rocznika i urodzenia.

Wojciech Jagiełło - Zastępca Prezydenta Miasta ds. oświatowych o społeczno-gospodarczych
wyjaśnił, że wykonanie szczepienia i badania dot. HPV na poziomie 78% (czyli 154 dziewczyny) jest
bardzo dobrym wynikiem, skoro z programu wg rocznika mogło skorzystać 195 dziewczyn.
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Wynik i wykonanie wskazuje na wysoką świadomość społeczną rodziców. Efekt jest bardzo wysoki.
Kwota na szczepienie była wysoka.

Halina Mińczuk zapytała o wyniki po przeprowadzonych badaniach dot. benzenu. Wskaźniki
podwyższone występują u 119 osób na 868 przebadanych. Na czym polega wdrożony program
edukacyjny.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że na postawie wytycznych z agencji w ramach realizacji programu
zdrowotnego, wdrożono dla mieszkańców gminy program edukacyjny oraz opracowano ankietę
służącą ocenie skuteczności podjętych działań edukacyjnych oraz zadowolenia z realizowanego
świadczenia. Z przeprowadzonych ankiet ma wynikać czy pacjenci są zadowoleni z jakości
wykonywanego świadczenia.

Ewa Odulińska podsumowała dyskusję, że jest bardzo duże zainteresowanie programami zdrowotnymi
oraz badaniami profilaktycznymi. Wyniki badań ogólnie były dobre. Osoby ze nieprawidłowymi
wartościami badań, zostały skierowanie do lekarza, celem dalszej diagnostyki. Mieszkańcy czekają na
kolejne badania zaplanowane na 2019 r.

Małgorzata Lipczyńska poinformowała, że w 2018 r. uratowano życie 10 osobom, dzięki temu, że
skorzystały z badań profilaktycznych były to badania dot. nowotworu piersi u pań i nowotworu
tarczycy szczególnie u panów.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że obecnie oczekują na zwrot umów z SP ZOZ, więc lada chwila
ruszą badania, plakaty informacyjne dla mieszkańców są już przygotowane. Nie znaleziono oferenta
na badanie dot. czerniaka, lecz został rozpisany ponowny konkurs, liczą na realizację tego programu.
W tym roku kończą się niektóre programy, zostaną przygotowane nowe programy, które oceni
agencja.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że komisja zapoznała się i przyjęła ww.
sprawozdanie.

Ad 8.
Sprawozdanie z działalności Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w
Kędzierzynie-Koźlu za 2018 r. (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu)

Przewodniczący Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Sylwester Kocot
w nawiązaniu do przedstawionego materiału pisemnego, dodał, że w sprawozdaniu wyniki podano
w liczbach, ponieważ dotyczą programów drażliwych. Starają się docierać do osób które nadużywają
alkoholu, podejmować czynności zmierzające do orzeczenia o zastosowaniu wobec osoby
uzależnionej od alkoholu obowiązku poddaniu się leczeniu w zakładzie odwykowym, skłonić ich do
podjęcia leczenia lub skierować na terapię do dwóch ośrodków w okolicy. Realizują zadania
polegające na zwiększeniu dostępności do pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób
uzależnionych od alkoholu. Wsparcia dla bliskich oraz członków rodzin oraz osobom współ
uzależnionych od alkoholu. Kontrole punktów sprzedaży napojów alkoholowych. Wnioski do sądu
o podjęcie leczenia w ośrodkach.

Halina Mińczuk zapytała czy po przeprowadzonych kontrolach sprzedaży napojów alkoholowych
wykryto nieprawidłowości, szczególnie czy doszło do sprzedaży lub podawania alkoholu osobom
nieletnim. Czy w czasie sprzedaży alkoholi w sklepie, złapano kogoś na tzw. ,,gorącym uczynku”?
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Przewodniczący Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Sylwester Kocot
odpowiedział, że członkowie zespołu kontrolnego w czasie kontroli punktów sprzedaży, nie
stwierdzili nieprawidłowości. Jednak taki problem się pojawia.

Halina Mińczuk dodała, że osoby nieletnie które chcą zdobyć alkohol znajdą sposób na jego zakup,
najczęściej przekazują pieniądze osobom pełnoletnim, którzy zakupują im alkohol.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska zapytała czy Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów
Alkoholowych zajmuje się innymi uzależnieniami, niż alkohol.

Przewodniczący Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Sylwester Kocot
odpowiedział, że zajmują się tylko uzależnieniami związanych z alkoholem, jego nadużywaniem oraz
wspieraniem rodzin.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska dodała, że największy problem ze spożywaniem alkoholu
występuje kiedy po alkohol sięgają  nieletni i młodzież, wtedy po zakup wysyłają pełnoletnia osobę i
formalnie nie dochodzi do nadużyć.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że komisja zapoznała się i przyjęła
ww. sprawozdanie.

Ad 9.
Sprawozdanie realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów
Alkoholowych i Narkotykowych w 2018 r. (sprawozdanie stanowi załącznik do nin. protokołu)

Maja Dobber-Mrożek poinformowała, że zostało przygotowane obszerne sprawozdanie,
priorytetowym zadanie realizowanym od wielu lat, to profilaktyka dot. alkoholu i narkotyków. W tym
roku zostanie przeprowadzone badanie ESPAT, badaniem zostaną objęci uczniowie szkół ponad
gimnazjalnych i średnich, ankieta jest anonimowa, wyniki badania pozwolą na ustalenie skali
problemu związanego z alkoholem, narkotykami, dopalaczami lub innymi problemami, wśród
młodzieży w naszej gminie oraz na tle całej Polski .

Sławomir Wołkowiecki zapytał czy zwiększa czy zmniejsza się skala dot. problemów z alkoholem i
narkotykami na przełomie ostatnich 5 lat. Czy wiek utrzymuje się na tym poziomie, czy może po
środki sięgają najmłodsi.

Maja Dobber-Mrożek wyjaśniła, że odpowiedz na zadane przez radnego pytanie, poznają po
przeprowadzonej ankiecie ESPAT. Wyniki badań zostaną radnym przedstawione w formie slajdów.
Badania ESPAT jest realizowane na całym świecie.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska podsumowała przeprowadzoną dyskusję w temacie,
informując, że raport z badania ESPAT, wskaże odpowiedz na skalę problemów. Podziękowała za
działania Wydziału PMS oraz Gminy Kędzierzyn-Koźle na rzecz trudnego problemu z alkoholem i
narkotykami, wśród uczniów i młodzieży. Uważa, że najważniejsze jest by prowadzić edukację oraz
zainteresować dzieci i młodzież sportem, by aktywnie zająć im czas.

Ad 10.
Sprawy bieżące i wolne wnioski.

Marek Piasecki poinformował, że po rozmowach z mieszkańcami, informuje o problemie i oczekuje
rozwiązania problemu przez Radę Miasta. Jaki pomysł ma gmina by zatrzymać młodych ludzi w
naszym mieście. Młodzieży jest coraz mniej, wiele opuszcza miasto. W przyszłości widzi w tym duży
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problem. Obawia się kto zaopiekuje się w przyszłości osobami starszymi. Sugeruje temat, prosi by ten
trudny temat podjąć pod dyskusję radnych. Problem wynika również z braków mieszkaniowych.
Uważa, że w mieście nie występuje problem z pracą ale kwestia mieszkania, jest ogromnym
problemem.

Hanna Białas wspomniała o potrzebie wprowadzenia programu mieszkaniowego

Wojciech Jagiełło - Zastępca Prezydenta Miasta ds. oświatowych o społeczno-gospodarczych
wyjaśnił, że dobra praca rozwiązuje problem mieszkania, ponieważ osoby stać na mieszkania. Lecz
często zarobek jest na poziomie pozwalającym na godne życie lecz nie pozwalający na wynajem
lokalu lub zaciągniecie kredytu ma własne lokum. Oferta program ,,Mieszkanie +”, pozwoli na
zwiększenie ilości mieszkań, lecz nie zna szczegółów programu. Podsumował, że nie jest to prosty
temat.

Halina Mińczuk dodała, że w gminie Kędzierzyn-Koźlu po złożeniu wniosków oraz spełnieniu
kryterium dochodowego oraz metrażu, krótko czeka się na mieszkanie komunalne, jest problem dla
osób starających się o mieszkania socjalne. Gmina ma obowiązek zapewnić mieszkania najuboższym.
Uważa, że można zmienić zapisy, by o mieszkania mogli starać się również mieszkańcy pracujący.
Jest również możliwość pozyskania mieszkania służbowego, na czas trwania stosunku pracy.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska poinformowała, że coraz więcej osób wynajmuje mieszkania.
Ten problem jest, był i będzie, gdyż jest luka, proponuje szczegółowo przeanalizować sytuację.

Elżbieta Kozakiewicz poinformowała, że w przychodniach na ternie miasta brakuje lekarzy, obecnie
emerytowani lekarze nadal pracują, by zapewnić ciągłość opieki. Prosi o zachęcenie młodych lekarzy
do pracy w przychodniach w Kędzierzynie-Koźlu.

Przewodnicząca komisji Ewa Odulińska podsumowując dyskusję poinformowała, że wnioskuje o
wspólną komisję z Radą Powiatu Komisji Zdrowia i Opieki Społecznej, jednym z tematów będzie
zagrożenie brakiem lekarzy podstawowej opieki zdrowotnej. Gdyż istnieje realne zagrożenie braku
lekarzy. Poinformuje członków komisji czy dojdzie do wspólnej komisji.

Kolejny termin komisji został ustalony na 15 kwietnia 2019 r. o godz. 16:00.

Ad 11.
Zakończenie obrad.

Przewodnicząca komisji Spraw Społecznych Ewa Odulińska podziękowała za aktywne uczestnictwo
w posiedzeniu i o godz. 18:22 zamknęła posiedzenie Komisji Spraw Społecznych Rady Miasta
Kędzierzyn-Koźle.

Protokołowała

A. Dworaczek


